
لیگ بیست وسوم با قهرمانی پرسپولیس به پایان رسید اما هنوز حواشی اش 
ادامه دارد. سرخابی ها بیشتر از اینکه به دنبال ساختن تیمی قدرتمند برای 
حضور موفق در لیگ نخبگان باشند درصددند به هواداران خود ثابت 
کنند رقیب بیشتر از داوری سود برده است. در این میان کار به جایی رسید 
که مدیران دو باشگاه در برنامه تلویزیونی حسابی از خجالت یکدیگر در 
آمدند و هرچه دل شان خواست گفتند تا مثلا به هواداران تیم شان نشان 
دهنـــد به خاطـــر دفاع از حق آنهاســـت که این شـــکل صحبت می کنند. 
غافل از اینکه نه صحبت های ضدونقیض سمیعی به دل نشست و نه 
درویش که با این همه سابقه به قول خودش، لهجه همتای خود در باشگاه 
رقیب را به  سخره گرفت. درواقع هر دو مدیر بازنده این مناظره بودند و با 
حرف هایشان فضای منفی حاکم بر فوتبال را آلوده تر کردند. برای اینکه 
نقدی مختصر بر فصل گذشـــته لیگ برتر داشـــته باشیم، دقایقی با فرزاد 
آشوبی همکلام شدیم. این مربی جوان در گفت وگو با »فرهیختگان« به 

نکات قابل توجهی اشاره داشت که در ادامه می خوانید. 

فصلی که گذشت را درمجموع چطور دیدید؟
از لحاظ فنی باید گفت که لیگ امســـال تا حدی بهتر از فصول گذشـــته بود 
و یکی از مهم ترین دلایلش این بود که مربیان جوان بیشـــتری را در این لیگ 
ی نیمکت ها دیدیم. هرچند شرایط می توانست خیلی بهتر از این باشد،  رو
یم که لیگ پویا تر و جذاب تری داشته باشیم. از لحاظ  چون پتانسیل آن را دار
رقابتی هم شـــرایط خوب بود و در نیم فصل دوم خیلی بهتر شـــد. از معدود 
دفعاتی بود که اســـتقلال و پرســـپولیس سایه به سایه یکدیگر تا روز آخر و بهتر 
اســـت بگوییم دقایق آخر لیگ رقابت هیجان انگیزی داشـــتند. این رقابت 
کتور و ســـپاهان هم خیلی هزینه کرده  می توانســـت بین 4 تیم باشـــد، چون ترا
ی لیگ مان را به روز کرده بودیم خیلی  گر از لحاظ تکنولوژ بودند. بدون شک ا
از اتفاقات حاشـــیه ای را در آن نمی دیدیم. اما متاســـفانه نبود این امکانات 
یادی را  کم شـــود؛ فضایی که افراد ز باعث شـــده فضای بدی بر فوتبال مان حا

از فوتبال کشورمان دل زده می کند. 

کمبودهای لیگ را بیشتر در کدام بخش دیدید؟
اگر بخواهیم از کمبود ها صحبت و لیگ مان را با لیگ های معتبر اروپا و حتی 
آســـیا مقایســـه کنیم، به نظر از لحاظ ارائه فوتبال مدرن و به روز عقب هســـتیم. 
، سه تیم دیگر بقیه تیم ها فوتبال سنتی ارائه  درحقیقت غیر از پرسپولیس و دو
داده اند. درواقع ســـبک و فلســـفه برخی تیم ها برای دورنمای فوتبال ایران اصلا 

خوب نیست و فاصله مان را با تیم های قدر آسیا بیشتر می کند. 

منظورتان این است که فلسفه برخی مربیان منسوخ شده است؟
تعداد زیادی از تیم های لیگ هســـتند که فلســـفه فوتبالی با کمترین 
پـــاس، کنتـــرل حمـــلات حریـــف، اســـتفاده از 
ضربات ایســـتگاهی و اشـــتباهات حریف 

... را ارائه می دهند. این  برای رســـیدن به گل و
ســـبک بخشـــی از فوتبال اســـت و این 

تیم ها حتی شاید روی ضربه شروع 
مجـــدد بازی و 

اوت دستی ها هم برنامه ریزی دقیقی داشته باشند اما این مدل بازی به پیشرفت 
تیمی و فردی کمک نمی کند و مطمئن باشید برای آینده فوتبال ایران هم خوب 
نیست. در جام ملت ها دیدیم خیلی از تیم هایی که انتظارش را نداشتیم چه 
فوتبال خوب و مدرنی را ارائه می دادند اما اگر قرار باشد خیلی از تیم های لیگ 
برتری مان بخواهند این فلســـفه ای را که اشـــاره داشتیم همچنان در برنامه های 
خود داشـــته باشـــند به تیم ملی فوتبال مان هیچ کمکی نخواهد شـــد، برعکس 

فاصله مان با تیم های قدر آسیا همچنان بیشتر خواهد شد. 

از لحاظ ســـخت افزاری و نرم افزاری آیا پیشـــرفتی 
داشته ایم؟

شـــاید امکانات ورزشـــگاه ها بهتر شده باشد 
و تیم ها دیگر دغدغه زمین مناسب نداشته 
باشـــند امـــا بایـــد بپذیریـــم از لحـــاظ تکنولـــوژی 
قابل مقایســـه با کشورهای قدرتمند آسیایی نیستیم. 
هرســـال اســـت که بـــرای آوردن دســـتگاه های تکنولوژی 

برای کمک به قضاوت بهتر 
داوران فقط وعده داده می شود 
و هرسال بیشتر از نداشتن 

این امکانات ضربه خورده ایم. این فصل هم که همه شاهد بودیم عین 30 هفته 
... همراه بود.  لیگ با اعتراض، بیانیه و مصاحبه های تند و

به نظرتان آیا تیمی بود که بیشترین سود را از داوری ببرد؟ 
قبل از هر چیز باید بگویم وقتی قرار است چگونگی موفقیت و قهرمانی یک تیم 
را آنالیـــز کنیـــد، صرفا نمی توانید همه چیز را بـــه داوری ربط دهید و این حرف را 
افرادی می زنند که خودشان سابقه سال ها بازی و بعضا مربیگری را در کارنامه 
فوتبالی شان دارند. اشتباهات داوری به خاطر نبود تکنولوژی برای همه تیم ها بوده 
است. هر تیمی اگر مدعی است بیشترین ضربه را از داوری ها خورده اطمینان 
داشته باشید که همان اندازه هم سود برده است. درواقع اشتباهات داوری برای 
همه تیم ها بوده و نباید به مطرح کردن یک سری حرف های بی اساس قهرمانی یک 
تیم را زیرسوال برد. پرسپولیس بدون تردید بهترین فوتبال را در لیگ ارائه داد. این 
را من نمی گویم بلکه آمار حفظ توپ، ایجاد موقعیت و تعداد پاس این تیم درطول 
فصل می گوید. شک نکنید پرسپولیس همه شایستگی های لازم را برای قهرمانی 

داشت و اگر فردی غیر از این می گوید صداقت در گفتارش نداشته است. 

به نظرتان پرســـپولیس باید با اوســـمار ادامه دهد یا به فکر اســـتخدام مربی بهتری 
برای لیگ نخبگان آسیا باشد؟

بدون تردید اوسمار در پرسپولیس عملکردی عالی داشت. او غیر از اینکه مسیر 
یحیـــی گل محمدی را در پرســـپولیس ادامه داد، بلکه ســـبکی مـــدرن را از او در 
تیمش دیدیم؛ سبکی که کمک زیادی به پرسپولیس کرد تا بازی دلچسب تری 
ارائه دهد و موقعیت های زیادی را روی دروازه حریفانش خلق کند. پرسپولیس در 
نیم فصل دوم از لحاظ آرامش تیمی هم شرایط بهتری داشت و سعی کرد بدون 
پرداختن به مسائل حاشیه ای راهش را تا پایان ادامه دهد. در چنین شرایطی اصلا 
منطقی نیست که پرسپولیس بخواهد با سرمربی دیگری مسیرش را ادامه دهد. 
وقتی روند حرکتی تیم تا این حد مثبت بوده دلیلی وجود ندارد که به مربی دیگری 
فکر شود. اما مساله مهمی که خواستم اشاره کنم حرکت زیبای اوسمار بعد از 
قهرمانی تیمش بود. او پیراهنی را بر تن کرد که عکس یحیی درکنار خودش در 
آن دیده می شد. او درواقع خواست از همکارش- که بدون شک در این قهرمانی 
نقش مهمی داشـــت-  قدردانی کند و با این کارش نشـــان داد فردی قدرشناس 
و بسیار قابل احترام است. چه خوب است که اینچنین رفتارهایی را بیشتر در 

فوتبال ببینیم و لذت ببریم.

تیم ملی والیبال کشورمان در نخستین دیدار خود در هفته دوم لیگ ملت های 
والیبال در شهر فوکواوکا به مصاف ژاپن رفت و در تداوم روند شکست های 
خـــود 3 بـــر صفر و با نتایـــج 25-23 ، 25- 22 و 25- 17 مغلوب قدرت اول 
این روزهای والیبال آســـیا شـــد؛ ژاپنی که چهارمین پیروزی خود را در مقابل 
ملی پوشان والیبال جشن گرفت. تیم ملی والیبال کشورمان نیز با پنج شکست 
همچنان در قعر جدول مسابقات قرار دارد تا مشخص شود که والیبال ایران 
نه تنها ســـهمیه المپیک 2024 پاریس را از دســـت داده اســـت، بلکه دیگر 
هیـــچ نشـــانی که از تیمی که زمانی بـــرای تمامی مدعیان دنیا یک حریف 
سرسخت بود، ندارد. فرهاد نفرزاده، کارشناس والیبال کشورمان و سرمربی 
پیشین تیم های ملی پایه در گفت وگو با روزنامه »فرهیختگان« ضمن اشاره 
به روند رو به رشـــد تیم ملی دلایل افول والیبال ایران را از شـــش هفت ســـال 

پیش می داند. صحبت های نفرزاده را در ادامه می خوانید. 

هفته دوم لیگ ملت های والیبال نیز برای تیم ملی ما با شکست مقابل ژاپن آغاز شد. 
عملکرد ملی پوشان را در این مسابقه چطور دیدید؟

با اینکه نتیجه را واگذار کردیم، اما بازی خوبی بود. این بازی و بازی در برابر برزیل 
دو بازی سخت ما در هفته دوم محسوب می شود، اما در برابر بلغارستان و ترکیه 
شـــانس کســـب دو برد داریم که خیلی به ما کمک خواهد کرد. البته باید خیلی 
حواس مـــان را جمـــع کنیـــم تا آن دو بازی را صددرصد ببریم و در مقابل برزیل نیز 

برای پیروزی تلاش کنیم. 

نکته مثبت این مسابقه عملکرد بهتر تیم ملی نسبت به مسابقات گذشته بود. فکر 
می کنید دلیل این موضوع به خاطر مدت حضور بیشتر همکاری پائز با ملی پوشان 

است؟
این موضوع خیلی مهم است. پائز در مسابقات لیگ حضور نداشت و امکان 
دنبال کردن بازی بازیکنان را نداشـــت و خیلی دیر نیز به تیم ملی اضافه شـــد. 
موضوعی که باعث می شود او به زمان بیشتری نیاز داشته باشد، اما در حال زحمت 

کشیدن برای تیم ملی است و تیم ملی از لحاظ کار فنی در مسیر صعودی قرار دارد. 

قبل از آغاز مسابقات لیگ ملت ها مشخص بود کسب سهمیه المپیک پاریس بسیار 
سخت است، اما هنوز برای مردم قبول چنین نتایجی سخت است. چه روندی طی 

شد تا والیبال ما در این شرایط قرار گرفت؟
کار که از قبل ســـخت نبود، بلکه غیرممکن بود و فقط کارشناســـان برای اینکه 
روحیـــه تیـــم را خـــراب نکننـــد و برای مردم ایجاد ناامیدی نشـــود از کار ســـخت 
صحبت می کردند. این روند نیز به حال حاضر بر نمی گردد و این به عملکرد بد 
فدراســـیون والیبال طی شـــش هفت سال گذشته باز می گردد که این سیر نزولی 
شروع شده است. زمانی که ما در رنکینگ تک رقمی فدراسیون جهانی والیبال 
بودیم و شرایط خوبی داشتیم، اما به تدریج روند نزولی را آغاز کردیم که زنگ خطر 
بود، اما دوستان عزیز فدراسیون والیبال به این موضوعات بی توجه بودند و نتایج 
ضعیف را به مســـائل دیگر ربط دادند تا این اتفاق افتاد. روند نزول ما طی شـــش 
هفت سال اتفاق افتاد و حالا نباید انتظار داشته باشیم در یک سال این موضوع 
، سه سال زمان می برد تا دوباره بتوانیم شرایط  درست شود. فکر می کنم حداقل دو

را به مرور زمان بهتر کنیم. 

غیبت در المپیک به روند نزولی ما شدت نخواهد بخشید؟

این موضوع به مدیریت فدراسیون والیبال باز می گردد. کسانی که در حال حاضر 
در فدراســـیون والیبال مســـئول هستند، افراد جدید نیستند و همه این دوستان 
عزیز در فدراسیون داورزنی مسئول و در تمام تصمیم گیری ها دخیل بودند. اشکال 
بزرگ کار این است که این طرز تفکر برای موفقیت والیبال مثمرثمر نخواهد بود. 
ک کردن صورت مساله و  حالا ما نمی خواهیم قبول کنیم و در حال کلنجار و پا
استفاده از عناوین جدید هستیم. این دوستان اگر می توانستند به والیبال کمک 
کنند در همان زمان می کردند و والیبال به این روز نمی افتاد. ما نمی توانیم بگویم 
همه مسائل به داورزنی مرتبط است و این یک تفکر ادامه دار است که نتایج آن 

را در حال مشاهده هستیم. 

بسیاری از کارشناسان اعتقاد دارند چرا ما باید سرمربی انتخاب می کردیم که تیم 
بعدی اش از حالا مشخص است. 

به نظر من مربی به تنهایی مقصر نیست. هر مربی نیز می آوردیم همین نتایج اتفاق 
می افتاد. بعد از مرحله آخر مقدماتی المپیک در برزیل در مهرماه سال گذشته ما 
فرصت های دیگری داشتیم و می توانستیم برنامه ریزی دیگری کنیم، اما همه کارها 
را خواباندیم و تا اسفندماه شش ماه دست روی دست گذاشتیم و در دقیقه 90 به 
این فکر افتادیم چه کار کنیم که به المپیک برویم. کارها باید به گونه ای باشد که 
حتی با تغییر رئیس فدراسیون نیز برنامه برای چهار سال آینده مشخص باشد. 
نباید همه فشارها را روی پائز ببریم و مطمئن باشید اگر بلنجینی نیز بود با این 

سیستم فدراسیون همین نتایج را کسب می کردیم. 

فکر می کنید با توجه به شـــرایط تیم ملی شـــانس پیروزی مقابل بلغارســـتان و ترکیه 
خواهیم داشت؟

قطعا این دو تیم را خواهیم برد. بلغارســـتان با تیم بســـیار جوانی در مســـابقات 
شرکت کرده است و در مقابل ما حرفی برای گفتن نخواهد داشت. سطح والیبال 
ما نیز یک سر و گردن از ترکیه بالاتر است و این تیم را نیز شکست خواهیم داد. 

با این نتایج روند حضور ما در لیگ ملت ها به خطر نخواهد افتاد؟
نه خیالتان راحت باشـــد؛ چراکه روند تیم ها به گونه ای اســـت که حداقل در این 
مســـابقات چهار پنج برد به دســـت خواهیم آورد. تا المپیک 2028 جزء تیم های 
شرکت کننده در لیگ ملت ها خواهیم بود و فقط باید جزء 14 تیم مسابقات باشیم. 

فرزادآشوبیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:فضایفوتبالافرادزیادیرادلزدهمیکند

پرسپولیس همه شایستگی های یک تیم قهرمان را داشت
فلسفهموجوددریکسریازتیمهابهضررفوتبالایراناست

فرهادنفرزادهدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:روندفنیتیمملیوالیبالمثبتاست

از ابتدا کسب سهمیه غیر ممکن بود
نبایدانتظارداشتهباشیمبایکسالبهشرایطخوببازگردیم
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

مهدی منصرف
خبرنگار

اخبار کوتاه

مجــــــری انحصـــــــــــــاری
 تبلیغـــــــــات محیطــــــــــی
اســلامی آزاد  دانشــگاه   

09398888۶99

آگهی مزایده عمومی
دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد آزادشـــهر در نظر دارد یک قطعه زمین 
( جنب هتل المـــاس را از طریق مزایده  زراعـــی )بـــا متـــراژ 11140 متـــر
یخ انتشـــار  عمومـــی بـــه فـــروش برســـاند. متقاضیـــان می توانند از تار
یافت  ی نســـبت به در گهـــی به مدت 10 روز با مراجعه حضور ایـــن آ
کت  فرم اســـتعلام اقدام نموده و پس از ارائه پیشـــنهاد قیمت در پا
گهی  دربسته به حراست دانشگاه تحویل نمایند. ضمنا هزینه درج آ

به عهده برنده مزایده می باشد.
آدرس: آزادشـــهر – خیابان شـــهید رجایی – دانشـــگاه آزاد اسلامی 

واحد آزادشهر 
متقاضیـــان می تواننـــد جهـــت کســـب اطلاعات بیشـــتر با شـــماره  

09029915742 تماس حاصل فرمایند.

آگهی مناقصه ارائه خدمات ایاب و ذهاب کارکنان
 )یک مرحله ای(

نوبت اول
ی یوی بیمارستان دکتر مسیح دانشور ی های ر  مرکز آموزشی، پژوهشی درمانی سل و بیمار

 وابســـته به دانشـــگاه علوم پزشـــکی و خدمات بهداشتی درمانی شـــهید بهشتی
ی در  یوی دکتر مســـیح دانشـــور ی هـــای ر  مرکـــز آموزشـــی، پژوهشـــی درمانـــی ســـل و بیمار
ی  ی، پیک موتور نظـــر دارد. ارائـــه خدمـــات ایاب و ذهـــاب کارکنان، خودروهای ســـوار
یـــق ســـامانه تـــدارکات الکترونیکی دولت به صـــورت فراخوان مناقصه  … خـــود را از طر و
گذار نماید. لذا از متقاضیان شـــرکت در مناقصه  عمومی به شـــرکت واجد صلاحیت وا
 www.setadiran.ir یافت و تحویل اسناد مناقصه به آدرس  دعوت می گردد، جهت در

نمایند. مراجعه 
ی،  1- موضـــوع مناقصـــه: ارائـــه خدمـــات ایـــاب و ذهـــاب کارکنـــان، خودروهای ســـوار

… ی و پیک موتور
یافت اســـناد مناقصه: از ســـاعت 8 صبح روز چهارشـــنبه مورخ 1403/3/16  2- زمان در

لغایت ســـاعت 14 روز سه شـــنبه مورخ 1403/3/22

3- آخرین مهلت تســـلیم پیشـــنهادها: تا ساعت 14 روز شنبه مورخ 1403/4/2 می باشد.
کت ها: پیشـــنهادهای واصله راس ســـاعت 10 صبح روز یکشنبه  4- زمان بازگشـــایی پا
مـــورخ 1403/4/3 در کمیســـیون مناقصـــه به نشـــانی تهـــران- نیاوران- دارآبـــاد- انتهای 
یـــت واقـــع در  ی- دفتـــر مدیر خیابـــان پورابتهـــاج - بیمارســـتان دکتـــر مســـیح دانشـــور

یت با حضور اعضای کمیســـیون باز و قرائت خواهد شـــد. ســـاختمان مدیر
5- نـــوع تضمیـــن شـــرکت در مناقصـــه: ضمانت نامـــه بانکـــی، گواهی مطالبـــات قطعی 

یز وجه نقد( تایید شـــده، فیـــش بانکی)وار
یز وجه نقد( به حســـاب تمرکز وجوه ســـپرده 400109990714738  6- فیـــش بانکـــی )وار
شـــماره شـــبای IR 720100004001099907147386 بانـــک مرکـــزی به نام مرکز آموزشـــی، 

ی یوی دکتر مســـیح دانشور ی های ر پژوهشـــی، درمانی ســـل و بیمار
یســـت میلیون تومان( یـــال )معادل دومیلیارد و دو  7- مبلـــغ تضمیـــن 22.000.000.000 ر

8- شـــماره فراخوان مناقصه در ســـامانه ســـتاد ایران 2003005860000001 می باشد.

فهرستاخیرتیمملیسوالاتزیادی
درافکارعمومیایجادکرد

لیست بودار  ژنرال
یکن برای انجـــام دو دیدار با  کادرفنـــی تیـــم ملـــی در حالـــی از 26 باز
هنگ کنگ و ازبکســـتان دعوت به عمل آورده اســـت که این لیست 
ابهاماتی را به همراه دارد. مطابق معمول لیست تیم ملی نشان می دهد 
کـــه مربیـــان این هنوز برای جوانگرایی یا اســـتفاده از نفرات با تجربه و 
پا به ســـن گذاشـــته به نوعی سردرگم هستند. وقتی از آنها ایراد گرفته 
یکن باتجربه نیســـت مدعی می شـــوند به  می شـــود کـــه چرا فـــلان باز
یم  دنبـــال این هســـتیم که کم کم نفـــرات جوان تری را به تیم ملی بیاور
و در عیـــن حـــال خـــط زدن نفـــرات جوان را به شـــکل دیگـــری توجیه 
می کنند. به طور مثال در پســـت دفاع میانی شـــجاع خلیل زاده با 35 
ســـال ســـن و عملکرد نه چندان خوب در لیگ نامش در لیست تیم 
ملی دیده می شـــود اما روزبه چشـــمی که چهار ســـال از او کوچک تر 
است به بهانه جوانگرایی خط می خورد. یا سامان فلاح که به عنوان 
یکن جوان برای کســـب تجربه با تیم ملی عازم جام ملت ها شـــد  باز
در لیســـت اخیر تیم ملی جایی ندارد اما در عوض عارف غلامی با 
عملکردی معمولی در لیگ درجه چندم بوسنی به تیم ملی دعوت 
می شود. عدم حضور سید حسین تیم ملی در این لیست با عملکرد 
خوبی که او در این فصل داشت )18 کلین شیت( نیز یکی دیگر از 
تصمیمات عجیب امیر قلعه نویی و دستیارانش است. در حالی که 
او ســـال پیش با عملکردی نه چندان خوب در یک فصل نامش در 
لیســـت تیم ملی دیده می شـــد. خط خوردن رامین رضاییان با وجود 
عملکـــردی خوب در ترکیب ســـپاهان نیز تصمیم عجیبی اســـت و 
اینکه چرا در غیاب او و صادق محرمی همچنان توجهی به دانیال 

اسماعیلی فر نمی شود نیز عجیب است. 

خداحافظیدستگردیبالیگبرتر

هوادار راهی شهر قدس می شود
دیدار تیم های اســـتقلال و پیکان از هفته ســـی ام رقابت های لیگ 
ی رقابت های لیگ برتر در ورزشـــگاه  برتر به نوعی حســـن ختام برگزار
دستگردی تهران نیز به شمار رفته تا با پایان فصل گذشته رقابت ها، 
ی رقابت هـــای لیگ برتر  ایـــن ورزشـــگاه نیـــز به طـــو ر موقت با برگـــزار
ی اســـتقلال و  خداحافظی کرده باشـــد.  با اعلام داود رفعتی ناظر باز
پیکان مبنی بر انتقال دیدارهای هوادار در فصل بعدی رقابت ها به 
، به احتمال  ورزشگاه شهر قدس و خداحافظی پیکانی ها از لیگ برتر
یاد دستگردی از چرخه برگزاری رقابت های لیگ برتر در فصل  بسیار ز
ی و خاص  بعدی رقابت ها خارج شده و شاید فقط در مواقع ضرور
این ورزشگاه میزبان معدود دیدارهای فصل بعدی لیگ برتر باشد. 


